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 الملخص

الدراسة الكشف عن درجة توافق كتاب اللغة العربية المطوّر للصف الثامن الأساسي مع  هدفت     
والمشرفين التربويين. اعتمدت  المعلمينمعايير جودة المناهج المعتمدة في الأردن من وجهة نظر 

من المدارس  معلماً ومعلمة 207من  وتكونت عينة الدراسةالدراسة المنهج الوصفي المسحي، 
مشرفًا  20والبسيطة،  العشوائية بالطريقة اختيارهم تم الأولى ة في مديرية التربية والتعليمالحكومي

. عمان العاصمة محافظة في من مديريات التربية والتعليم الشامل بالمسح اختيارهم ومشرفة تربوية تم
ة محاور فقرة موزعة على أربع 40تم تطوير استبانة تقييم مكونة من  ؛ولتحقيق أهداف الدراسة

، جودة المحتوى، جودة التقويم، وجودة كتاب التمارين والأدلة الغلاف تصميمرئيسة: جودة 
 .التحقق من صدقها وثباتها قبل تطبيقها على عينة الدراسة وتموالأنشطة، 

أن درجة التوافق الكلية لكتاب اللغة العربية المطور للصف الثامن الأساسي في وأظهرت النتائج  
 من وجهة نظر المعلمين في المركز الوطني للمناهج معايير جودة المناهج المعتمدة الأردن مع
محور معايير جودة تصميم الغلاف والأدلة التعليمية  وجاء .متوسطةبدرجة جاءت  والمشرفين

بالمرتبة الأولى من وجهة نظر المعلمين والمشرفين وبدرجة مرتفعة، وفي المرتبة الأخيرة بالنسبة 
بدرجة متوسطة في حين جاء  جاء محور معايير جودة كتاب التمارين وكتاب الانشطة للمعلمين

بالمرتبة الاخيرة بالنسبة للمشرفين التربويين محور معايير جودة محتوى الكتاب وبدرجة متوسطة. 
كما أظهرت النتائج وجود فروق في متوسطات تقييمات المعلمين لدرجة توافق كتاب اللغة العربية 

لمتغير الجنس ولصالح المعلمات، وتبعأً لمتغير المؤهل العلمي ولصالح  عايير المعتمدة تبعاً مع الم
 .سنوات  5ذوي المؤهلات العليا، وتبعاً لمتغير الخبرة التدريسية ولصالح ذوي الخبرة اقل من 
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Abstract 

The study aimed to examine the degree of alignment of the developed Arabic language 

textbook for the eighth grade with the curriculum quality standards adopted in Jordan, 

from the perspective of teachers and educational supervisors. The study employed the 

descriptive survey method, and the sample consisted of 207 male and female teachers 

from public schools in the First Directorate of Education, selected using a simple 

random sampling method, in addition to 20 educational supervisors selected through a 

comprehensive survey from the directorates of education in the capital governorate of 

Amman.To achieve the objectives of the study, an evaluation questionnaire was 

developed, consisting of 40 items distributed across four main domains: the quality of 

cover and guides design, the quality of content, the quality of assessment, and the 

quality of the workbook and activities. The validity and reliability of the instrument 

were verified prior to its administration to the study sample. 

The findings revealed that the overall alignment of the developed Arabic language 

textbook for the eighth grade in Jordan with the curriculum quality standards adopted 

by the National Center for Curriculum Development, from the perspective of teachers 

and supervisors, was of a moderate degree. The domain of the quality standards related 

to the design of the cover and educational guides ranked first, with a high degree, from 

the perspective of both teachers and supervisors. For teachers, the quality standards of 

the workbook and activities ranked last with a moderate degree, whereas for 

supervisors, the quality standards of the textbook content came last, also with a 

moderate degree. Furthermore, the results indicated statistically significant differences 

in teachers’ evaluations of the degree of alignment of the textbook with the adopted 

standards, attributed to gender, in favor of female teachers; to academic qualification, 

in favor of those holding higher degrees; and to teaching experience, in favor of those 

with less than five years of experience. 
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